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Vá�ení ob � ané St�ílek,  
kdy� p �išel podzim, � ekali byste vítr ze strniš� , chladná mlhavá rána, ale letošní zá�í a 
i kousek �íjna spíše p�ipomínalo léto plné slunce.  

Sb� ra� i švestek se radovali, proto�e mohli v klidu sbírat  švestky do kvasu, ale houba�i 
byli smutní. Sucho, které p�inášelo teplé po� así, nep�álo r� stu hub, a tak nás � ekaly jen 
prázdné košíky. Zato cyklisté a turisté sluní� ka vyu�ívali. Projevilo se to i na návšt � vnosti 
našeho barokního h�bitova a nau� né stezky. D� v� ata dlouho nemusela odlo�it krátké suk-
n�  a kra�asy, co� se mu� � m líbilo. Prodlou�ila se doba mo�nosti grilování, p osezení 
s p�áteli na zahrad�  a také jsme ješt�  nemuseli zapínat topení - a to bylo výborné. Ale p�í-
roda je neúprosná, podzim u� i se zimou klepou na d ve�e a vy u� budete více odpo � ívat. 

P�i dobré káv�  � i � aji si p�e� tete náš zpravodaj a dozvíte se, co se  v naší obci událo 
v lét�  a v � ásti podzimu.   

Mgr. Ludmila Ludvová 
 
 

STAV� NÍ MÁJE 2011 
 
I kdy� u� je podzim, vzpome � me nejprve krásný � as Stav� ní máje, které se konalo 

30. 4. 2011 na plácku u Pluha�� . Sraz d�evorubc�  byl u� v 15.00 hodin a vybraný objekt 
s povolením pana hajného byl skácen. N� kolik silných mu� � , v � ele se zastupitelem Kar-
lem �ílou, se chopilo máje a donesli ji na místo. D alší siláci Petr Pluha� a Viktor Ganjuškin 
kopali velkou jámu, aby se máj nevyvrátil. �eny a d � ti zatím  máj nazdobily. V 17.30 hodin 
nastala ta pravá chvíle postavení máje. 

Zp� sob stav� ní pomocí ty� í a lan se d� dí z generace na generaci. A� byl máj posta-
ven, všichni zatleskali a mohla za� ít ta pravá zábava. D� ti si opekly špeká� ky, dosp� lí po-
pili n� co lahodného moku, zazpívali si p�i kyta�e a v� tšinou a� 1. máje 2011 odešli dom � . 
Máj zdobil ulici celý m� síc. Našt� stí nám ho nikdo neskácel, ani bujné v� try ho nevyvrátily. 
A tak byl 28. 5. 2011 pokácen a u� se t � šíme na stav� ní v p�íštím roce. 

     

�  
 

Májovci ze St�ílek 
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VIRTUÁLNÍ PROHLÍDKA    
 

Vá�ení spoluob � ané, 
v tomto vydání St�íleckého zpravodaje je pro Vás p�ipravena virtuální prohlídku v� �e kos-
tela a v� �ních hodin. Tuto nabídku ocení zvlášt �  ti z vás, kte�í na v� �i zdejšího kostela 
ješt�  nebyli, proto�e p �ístup do t� chto prostor nebývá hlavn�  z  bezpe� nostních d� vod�  

tak samoz�ejmý jako v d�ív� jších do-
bách. Pro ty z vás, pro které jsou tyto 
prostory d� v� rn�  známe, budi� tento 
� lánek pozvánkou k opakování. Vydej-
me se na cestu. 

Vstup do v� �e kostela se nachází 
za tajuplnými dve�mi na levé stran�  
kostela. Výstup na v� � p �edpokládá 
dobrou kondici, nebo�  je t�eba vystou-
pat nejmén�  do 71 schod� . P�icházíme 
od to� itého schodišt�  do prostoru sa-
motné v� �e a zbývá nám vystoupat 
poslední d�ev� né schodišt�  a m� �eme 
si chvilku vydechnout.  

Ocitáme se na nejni�ším pat �e kos-
telní v� �e a zárove �  p� dy kostela, zhruba ve výšce jeho klenby. Na tomto pat�e si m� �e-
me prohlédnout v� �ní hodiny, které prošly v letošním roce generální opravou. Jedná se 
o zajímavý stroj, který je udr�ován v chodu d � myslným za�ízením zajiš�ujícím stálé nata-
hování hodinového stroje. U� jenom pozorování chodu  hodinového stroje je zajímavé. 
Ka�dou minutu se toti� posune minutová ru � i� ka o minutu vp�ed, co� je provázeno spuš-
t� ním zpomalovacího mechanismu. O bití o p� l nebo v celou hodinu ani nemluv� . Tomu, 
kdo se nachází u hodinového stroje, p�ipadá odbíjení hodin celkem silné, ale dole pod kos-
telem se projevuje skoro nenápadn�  a o pár ulic dál jej, pokud � lov� k nedává vylo�en �  
pozor, ani nezpozoruje. Je to zp� sobeno tím, �e na v � �i nejsou instalovány �aluzie, a zvuk 
z� stává uzav�en ve v� �i kostela. 

Opustíme v� �ní hodiny a procházíme 
nízkým otvorem zakrytým plechovými 
dve�mi na p� du kostela. Zde se nám na-
bízí pohled na slo�itou konstrukci st �eš-
ních trám� . Ani se nechce v�� it, �e n � co 
takového naši p�edkové vytvo�ili n� kdy 
p�ed 230 lety bez pomoci cirkulárky � i mo-
torové pily, jen za pomocí ru� ní pily, seke-
ry a tesa�ského umu. 

Vrátíme se zpátky do v� �e a pokra � u-
jeme ve výstupu do dalšího patra. Musí-
me se p�itom op� t protáhnout zú�eným 
prostorem. Zdi v� �e jsou toti� p �es 2 m 
silné. P�icházíme do st�ední � ásti v� �e, 
kde je umíst� na mohutná zvonová stolice s osazením dvou zvon� . V� tší zvon o hmotnosti 
asi 650 kg pochází p� vodn�  z roku 1641, ale byl roku 1703 byl znovu p�elitý. Pou�ívá se 
jen o ned� lích a slavnostech. Jeho zvuk spolu s menším zvonem vytvá�í krásný souzvuk. 
Menší zvon zvoní pom� rn�  � asto, a to ka�dý den v poledne a v 19 hodin ve � er. Má hmot-
nost asi 300 kg a má také zajímavou historii. Byl ulit v roce 1703, ale dle záznamu Farní 
kroniky dne 25. ledna 1989 p�í zvon� ní praskl a musel být té� znovu p �elit. Jeho p�elití a 
vysv� cení prob� hlo v tém�e roce. Zvony jsou pohán � ny elektromotorem. Mnozí z vás pa-
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matují ješt�  ru� ní zvon� ní. To se otev�ely ve v� �i okenice a zvony se rozhoupaly provazy. 
Je obdivuhodné, �e se p �itom nikomu nic nestalo, i kdy� jsem slyšel vypráv � t r� zné p�ího-
dy o vyzván� ní na st� ílecké zvony. Dnes se rad� ji jen dívám z v� �ních okenic, co� je 
za hezkého po� así nezapomenutelný zá�itek. 

Pokra� ujeme v další etap�  výstu-
pu na v� �. Jsme toti� práv �  v její po-
lovi� ce a ješt�  jsme ani nevstoupili 
do v� �ní bán � . P�es zvonovou stolici 
stoupáme do horního patra v� �e. Zde 
jsou umíst� ny rozvody k ciferník� m 
v� �ních hodin. � lov� k jen m� �e obdi-
vovat vynalézavost a jednoduchost 
�ešení p�evod�  a táhel, které zajiš�ují 
pohon hodinových ru� i� ek. Nad hodi-
novým strojem jsme dobrých 5–6 m. 

V této � ásti v� �e kon � í zd� ná vy-
zdívka v� �e a za � íná v� �ní kopule 
tvo�ená d�ev� nými trámy, prkny pota-
�enými m � d� ným plechem. Výstup 

dále je sice mo�ný, ale je pro opravdu zdatné jedin ce. Po improvizovaných �eb �ících se dá 
vylézt a� do horního cimbu �í v� �ní bán � , odkud je báje� ný výhled na všechny strany. I za 
mírného v� tru se vrchol v� �e stále mírn �  naklání ze strany na stranu. Tímto pohledem se 
dnes lou� íme s prohlídkou kostelní v� �e, t � šíme se na další vypráv� ní n� kdy p�íšt� . 
 
DOZVUKY ST� ÍLECKÉ PÚTI 
 

O st�ílecké Púti budou jist�  psát jiní, proto bych se cht� l soust�edit pouze na zá�itek 
z bohoslu�by konané o slavnosti Panny Marie Nanebev zaté v ned� li 14. srpna. Kostel 
slavnostn�  vyzdobený jako o svatb� , zástupy farník� , host� , návšt� vník� , krojovaných, ale 
i poutník�  p�icházejí na mši svatou, která byla v letošním roce spojena s p�ipomínkou Svá-
tosti k�tu.  

K�est je první svátostí. � lov� k 
se p�i ní stává k�es�anem, tedy 
tím, kdo chce s vírou odpovídat 
na nabídku záchrany, za kterou 
se zaru� uje B� h. Navíc se p�i ní 
stává � lenem rodiny pok�t� ných, 
kte�í tuto nabídku u� p �ijali. 
S v� domím, �e jsme ve k �tu do-
stali n� co nesmírn�  cenného, 
jsme se ve mši svaté o letošní 
Púti spojili se zhruba 40-ti p�í-
tomnými pok�t� nými v m� síci 
� ervenci a srpnu a spolu s nimi 
Bohu za sv� j k�est pod� kovali. 
V�� ím, �e nejen pro m �  osobn�  
byl toto jeden z nejkrásn� jších 
moment�  letošní Púti. 
                                                                           Pod� kování za k�est v m� síci b�eznu 
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�EHNÁNÍ AKTOVEK 
 

Ji� tradi � n�  p�ed za� átkem školního roku pro-
b� hlo v kostele �ehnání aktovek a ostatních škol-
ních pom� cek. Proto�e se d � ti po prázdninách 
do školy t� ší, je jimi tato p�íle�itost velmi vyhledá-
vaná. V modlitb�  p�ejeme d� tem, aby jim u� ení 
dob�e šlo a prosíme Boha o jejich ochranu. Mezi 
školními pom� ckami se objevily nové aktovky, 
penály, tu�ky a pravítka. Sva � inu pro pana fará�e 
letos d� ti zapomn� ly doma. 

 
 
KONCERT SOLI DEO 

 
Týden po skon� ení st�ílecké Púti prob� hl 

v kostele koncert souboru Soli Deo. Ú� inkující 
p�edvedli zp� v a hru na historické hudební nástro-
je, mezi které pat�ily r� zné druhy fléten a píš�al 
zhotovených v� tšinou z kostí a roh�  zví�at. Vše 
bylo doprovázeno zajímavým výkladem. Všem 
p�ítomným se koncert velmi líbil a budeme se t� šit 
na jeho další opakovaní. 
 

P. Jaroslav Štancl, fará� 
 
H� BITOV VE ST� ÍLKÁCH – NÁRODNÍ KULTURNÍ PAMÁTKA 
 

Velmi významná je skute� nost, �e se ve St �ílkách nachází jedine� ná vzácná kulturní 
památka z první poloviny 18. století z období baroka – barokní h�bitov. Byl zbudován 1730 
a� 1743 tehdejším majitelem st �íleckého a tova� ovského panství Amandem Antonínem 
Pet�valdským. 

Autorství projektu je p�ipisováno biskupskému in�enýrovi Ignáci Josefu Cira nimu 
z Bolleshausu.  Autorem socha�ské výzdoby je moravský socha� Gottfried Fritsch. Byl �á-
kem a spolupracovníkem slavného rakouského socha�e Rafaela Donnera. 

V letošním roce byla zahájena turistická sezóna od 1. 5. 2011 a trvala do 30. 9.  2011 
Prohlídka areálu h�bitova obsahovala i výklad pr� vodc�  o historii h�bitova. Areál navštívilo 
v kv� tnu 227 turist� , v � ervnu 269, v � ervenci 395, v srpnu 496 a v zá�í  jich bylo 582. Cel-
kem 1969 návšt� vník� . P�ijeli turisté z Rumunska, Slovenska, Polska, Ma� arska, Austrá-
lie, Libanonu, z USA, New Yorku a ze všech kout�  naší republiky. Návšt� vníci vyjad�ovali 
velký obdiv nad socha�skou krásou h�bitova, co� je zapsáno i v návšt � vní knize. 

Finan� ní p�íjem v kv� tnu byl 1 550 K� , v � ervnu  2 425 K� , v � ervenci do 22. 7. 2011 to 
bylo 6 686 K� , od 23. 7. 2011 do 31. 8. 2011 byla celková � ástka 24 379 K�  (skládala se 
z 15 699 K�  za vstupné, tr�ba za upomínkové p �edm� ty byla 4 010 K�  a výška dar�  byla 
4 400 K� ), v zá�í byl p�íjem 21 603 K�  (9 809 K�  za vstupné, 8 794 K�  � inila tr�ba za upo-
mínkové p�edm� ty, 3 000 K�  byly dary). Je tedy vid� t, �e zájem o naši památku je opravdu 
velký.                                                                                                               

Ob� anské sdru�ení pro záchranu h �bitova bylo zalo�eno v roce 2000 a jeho cílem je 
podle stanov pomáhat obci St�ílky zajiš�ovat finan� ní prost�edky na obnovu h�bitova a také 
seznamovat ve�ejnost s významem této národní kulturní památky. Udr�ování � istoty a po-
�ádku v areálu h�bitova a okolí zajiš�ují pracovnice, které finan� n�  platí „Sdru�ení.“ 
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Turistická ve�ejnost oce� uje a projevuje chválu nad tím, �e h �bitov je udr�ován a pro-
bíhá jeho obnova. V�� íme, �e dokon � ovací práce na obnov�  h�bitova budou pokra� ovat i 
v p�íštím roce 2012 a nenastane situace, �e by byly zas taveny. To by znamenalo další 
velké zchátrání zvlášt�  h�bitovní kaple. Všichni víme, jakou kulturní památku evropského 
významu St�ílky mají, která obohacuje nejen zdejší region, ale dostává se i do pov� domí 
celé � R a i v zahrani� í. 

Ob� anské sdru�ení pro záchranu barokního h �bitova ve St�ílkách vydalo propaga� ní 
publikace, které poskytují informace z historie st�íleckého barokního h�bitova pro širokou 
turistickou ve�ejnost, zvlášt�  ze zahrani� í.Je vydáno 5 000 kus�  publikací v jazyce � es-
kém, anglickém a n� meckém a také 5 000 kus�  publikací v jazyce � eském a pol-
ském.Vydání výtisk�  propaga� ních publikací je financováno z prost�edk�  Zlínského kraje. 
Propaga� ní publikace budou k dispozici na Obecním ú�ad�  ve St�ílkách a Informa� ním 
st�edisku v Krom�� í�i. 

Marie Sk�ítková, p�edsedkyn�  sdru�ení 
 
PÚ� OVÝ PR� VOD U� PO � TVRTÉ  
 

V sobotu 13. srpna po�ádala chasa 
Súsedé krojovaný pr� vod obcemi Zást�izly 
a St�ílky. Po� así však bylo letos všelijaké. 

Za� átek pr� vodu byl u podstárka Marti-
na Lišky  po mši u zást�izelské kaple. Poté, 
co p�íchozí p�ivítal i stárek Pavel Sukovitý, 
se pr� vod p�esunul za kulturní d� m, kde 
chasa zatan� ila pásmo, které nacvi� ila 
pod vedením Andrey Kryštofové.  

I d� ti z tane� ního krou�ku p �edvedly co 
umí. Zatan� ily a zazpívaly písni� ky Kdy� 
jsem chodil do školy, Pásla ove� ky a Já 
mám ko� a vraného. Moc se jim to povedlo. 
Jak by taky ne, kdy� piln �  nacvi� ovaly u� 
od � ervence. Za odm� nu se svezly 
do St�ílek na voze s panem Janáskem. 
Na dosp� lé u� nezbylo místo, tak�e se 
ke Hromk� m p�esunuli auty. Tady je u� ne-
do� kav�  vyhlí�ela Dominika, letošní pod-
stárka.  

Po ob� erstvení se pr� vod kone� n�  vy-
dal za stárkou Janou Mertovou. To se u� 
ale slunce schovalo za mraky a z poprchání 
se vyklubal po�ádný liják. Tak tak sta� ili 
všichni p�eb� hnout na plácek schovat se 
pod stromy a poslechnout si koncert Mlá-
de�nického dechového orchestru ze Zdou-
nek. Jen co kroje trochu uschly, p�esunula 
se chasa do kulturního domu, kde p�edved-
la své pásmo i St�íle� ák� m. Pak u� zbyl � as 
akorát na to p�ipravit se na zábavu a ho-
nem rychle na plácek. 

Snad nám bude za rok po� así p�át.
 

Bc. Bohdana  Králová     
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VÝLET ZA KONÍKY 
 

�
 
Letošní výlet prob� hl v ko� ském sedle, na Gruntu Galatík v T� šánkách. Celý týden 

jsme se v mate�ské škole v� novali koník� m, d� ti se dozv� d� ly spoustu nových poznatk�  
o jejich �ivot � . Díky Lidušce se seznámily s výstrojí a výzbrojí jezdce a vyvrcholením pro-
jektu byl výlet na ko� skou farmu. N� kolik h�íbátek, z nich� nejmladšímu byly dva dny, se-
známení s ú� astnicí mistrovství � R a SR v drezú�e Ivankou (to bylo medailí a pohár� ), 
hlazení h�íbátek i dosp� lých koník�  a v neposlední �ad�  vození se na konících, to byly ce-
lodenní aktivity d� tí na výlet� . Do mate�ské školy jsme se vrátili všichni najezení, unavení 
a spokojení s krásn�  pro�itým dnem. 
 
 
PASOVÁNÍ P� EDŠKOLÁK �  
 

Rok utekl jako voda a z p�edškolá� k�  nám vyrostli školá� ci. P�išel � as rozlou� ení 
s mate�skou školou a t� šení se na první t�ídu. Pro d� ti je to další velký krok na cest�  �ivo-
tem, kdy se rozlou� í se známým prost�edím, s mladšími kamarády a state� n�  vykro� í 
na cesti� ku, která je provede základní školou. Slavnostní pasování me� em na prv� á� ky 
bylo pro d� ti velkým zá�itkem.  

Všechny jim p�ejeme hodn�  úsp� ch�  ve škole i v �ivot � , nové zá�itky a kamarády 
a krásné vzpomínky na mate�skou školu. 

 

 
 

Bc. Marta Hude� ková 
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OVOCE A ZELENINA 
 Pomalu p�ichází podzim a s ním nový škol-

ní rok i pro d� ti v mate�ské škole.  Všechno do-
zrává, sklize�  vrcholí a d� ti se seznamují 
s ovocem a zeleninou, která roste na zahrád-
kách, u� í se ji rozlišovat, zkoumají v� ni, povrch, 
barvy a chu� . 

Do mate�ské školy se nám díky rodi�� m a 
prarodi�� m sešla p� kná hromádka nejr� zn� jší-
ho ovoce a zeleniny a na výstavce se bylo 
opravdu na co dívat.  

Ukon� ením výstavky bylo spole� né zpraco-
vání, kdy si d� ti vyzkoušely, jak se strouhá, krá-
jí, míchá a ma�e.  Ú�asné jednohubky a ovocný 
salát chutnaly opravdu všem! 
 

 
ZPRÁVA O � INNOSTI  SDH ST� ÍLKY 
 

2. � tvrtletí tohoto roku nás zastihlo ve vysokém  organiza� ním a pracovním nasazení. 
Naši hasi� i  4. � ervna 2011ji� tradi � n�  po�ádali spolu s organizací Joga v denním �ivot �  
„D� tský den“. Tato akce byla plná her, sout� �í a legrace. Dosp � lí  návšt� vníci mohli 
v pr� b� hu odpoledne absolvovat procházku v zámeckém parku. Den d� tí byl zakon� en 
táborákem a diskotékou. Akce se zú� astnilo asi 115 d� tí. 

18. � ervna 2011 náš sbor uspo�ádal Hasi� ský výlet na výletišti u školy. I kdy� nám po-
� así nep�álo, lidé se velmi dob�e bavili. K tanci a poslechu hrála   hudba z Krom�� í�e 
Classic. V pr� b� hu m� síce � ervence hasi� ský sbor provád� l ukázky dobového hašení 
v sousedních obcích –  2. 7.2011 v Lískovci a 9. 7. 2011 v Kozlanech. 

Zásahová jednotka m� la n� kolik výjezd�  – 9. 6. 2011 –  planý poplach v Kory� anech, 
                                                                           5. 8. 2011 –  po�ár strništ �  v Blišicích 
                                                                 15. 8. 2011 –  dopravní nehoda v Ko�u šicích 
                                          26. 8. 2011 –  po�ár strništ �  v Ko�ušicích 
                                                                         28. 8. 2011 –  po�ár ve Skašt icích  

Nakonec se trochu pochlubíme. Mladí hasi� i v okresním kole hry Plamen v Bezm� rov�  
získali krásné 9. místo.   

Blahop � ejeme.  
                                                                                           Karel Merta, Jana Mertová 
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ROZLOU� ENÍ S „DEVÁ � ÁKY“ 
Dne 30. 6. 2011 prob� hlo v naší škole tra-

di� ní rozlou� ení s �áky devátého ro � níku. Byla 
to nejmén�  po� etná t�ída naší školy (6 �ák � ), 
ale co �ák, to silná osobnost.  

    Nejprve se s devá�áky rozlou� ila paní �e-
ditelka Mgr. Ludmila Ludvová, a poté jim pobla-
hop�ál také pan starosta Milan Endlicher, který 
�áky dekoroval absolventskou šerpou. 

      
P�i promítání videa ze �ivota jednotli-

vých �ák �  jsme zavzpomínali mnohdy i se 
slzi� kou v oku. V�dy �  jsme je tu m� li rádi, 
byli „naši“, a te�  u� jdou ka�dý na svou 
cestu �ivotem... 

     A�  se jim tedy da�í, to je p�ání nás 
všech. 
                              Bc.  Markéta Nováková 

 

VÝPRAVA NA NAU � NOU STEZKU SE � LENY EXPEDICE CH� IBY 
 

Jist�  znáte autory výborných kní�ek o Ch �ibech, jejich historii a pov� stech, jako je pan 
Bo�ek �i�lavský, místostarosta Buchlovic.Ten m �  po�ádal, abych jeho a  p �átele sdru�ené 
v Expedici Ch�iby provedla po nau� né stezce „P�íroda a okolí St�ílek“. A ukázala jim nejen 
krásy našeho okolí, ale také studánku pod Hradem, nebo�  dalším tématem jejich kní�ek 
jsou studánky v Ch�ibech. 

V ned� li19. 6. 2011 v 10.00 hodin 
jsme vyrazili od h�bitova ve St�ílkách, 
zú� astnil se i Ing. Hrabec z KÚ Zlín ve-
doucí odboru ochrany �ivotního pro-
st�edí. Bylo to dob�e, proto�e mohl po-
soudit, jak jsme pou�ili dotaci 
od krajského ú�adu na nau� nou stezku. 

Procházka byla velmi p�íjemná. By-
lo vid� t, �e � lenové expedice mají velmi 
rádi p�írodu a zajímají se o Ch�iby 
a znají jejich historii. Rádi si vyslechli 
naše zajímavosti a pov� sti. Velmi je 
zaujala také Skála pod Komárcem. 

Nem� li tušení, �e takový skalní útvar zde existuje. Sro vnávali ho s Kozlem v Kory� anech. 
P�i cest�  na poslední zastavení na kopec V� t�ák jsme provedli malou exkurzi v keramické 
díln�  pana Karla �íly. Sv � j výlet zakon� ili prohlídkou na barokním h�bitov�  ve St�ílkách, 
kde je odborn�  provád� la paní Kate�ina �ílová. S velmi dobrým pocitem jsme se s nimi 
rozlou� ili a doufali, �e se tím zase ur � it�  zvýší turistická propagace St�ílek. 

Mgr. Ludmila Ludvová 
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ZAHÁJENÍ ŠKOLNÍHO ROKU 2011/2012 
 
U� zas je prvního zá �í, 
malým �á � k� m o� i zá�í. 
Vesele jdou do školy, 
t� ší se na úkoly. 

 
Slavnostní zahájení školní-

ho roku m� lo ve st�ílecké škole 
ji�  tradi � ní pr� b� h. Nejzv� da-
v� jší byli ur� it�  prv� á� ci, kte-
rých do školních lavic v nov�  
upravené první t� íd�  zasedlo 
letos celkem 11. 

U školního vchodu uvítali 
prv� á� ky a jejich rodi� e symbo-
licky �áci  nejvyšších ro � ník� . 
P�edali jim kornouty plné dobrot 
(to aby ten za� átek školní do-
cházky nebolel) a odvedli je do školní jídelny, kde ji� byli shromá�d � ni ostatní �áci a u � ite-
lé. Paní �editelka Ludmila Ludvová všechny srde� n�  p�ivítala a pop�ála jim do nového 
školního roku hodn�  úsp� ch�  a radosti z práce. Následovalo šerpování prv� á� k�  panem 
starostou Milanem Endlicherem a pak se u� všichni � áci rozešli do t�íd. 

Své �á � ky si do první t�ídy odvedla také paní u� itelka Iveta Pluha�ová. 
A tak u� jim to také za � alo…….. 
Hodn �  št � stí, prv � áci! 

Mgr. Blanka Šušlíková 
 

NOVÁ  METODA � TENÍ V 1. T� ÍD�  
 

V letošním školním roce 2011/2012 se naši 
prv� á� ci u� í � íst novou moderní metodou. Metodi-
ka � tení „Sfumáto“– „Splývavé � tení“ vychází 
z pon� kud odlišných princip�  výuky � tení ne� 
p�edstavuje tradi� ní, a v našich školách nej� ast� ji 
pou�ívaná, slabikotvorná metoda. Metoda splýva-
vého � tení je zalo�ena na perfektním zvládnutí 
po� átk�  � tení a práce s hlasem, je zd� razn� na 
plynulost � tení, správné „umíst� ní“ hlasu do dutiny 
ústní, kdy se dít�  u� í správn�  modulovat a barvit 
hlas a postupn�  se seznamuje s grafickou i zvu-
kovou podobou hlásek a následn�  slov. Výuka je 

p�izp� sobena individuálním schopnostem a p�edpoklad� m dít� te. Nepokra� uje se dál, po-
kud dít�  nezvládne danou lekci. Výrazn�  se od sebe odd� lují podobné tvary písmen, aby 
nedocházelo k jejich zám� n� . 

 Propojením výuky � tení s prvky hudebn� -dramatické výchovy d� ti výrazn�  motivuje. 
Zvýraz� uje se tím pro�itek ze � tení a napomáhá lepšímu porozum� ní textu. Sou� asn�  se 
rozvíjí slovní zásoba d� tí, správná výslovnost, celková úrove�  vyjad�ování a shopnost vy-
stupovat na ve�ejnosti.                                                                            

Mgr. Iveta Pluha�ová  
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TJ DRU�STEVNÍK ST � ÍLKY 
 
Vá�ení p �íznivci St�ílecké kopané, 

v minulém � ísle zpravodaje jsme Vás informovali o � innosti fotbalového klubu a cílech, 
které si klub dal do budoucnosti. Nyní si vás dovolím informovat, jak se tyto cíle da�ilo pl-
nit. 

TJ Dru�stevník St � ílky se umístil po podzimní � ásti sout� �e na prvním míst �  a pozici 
se mu poda�ilo udr�et a� do záv � ru sezóny. Po jedenácti letech se tak znovu vrátil 
do okresního p�eboru. Návrat po mnoha letech se poda�il pod vedením trenéra Pavla Mi-
kul� íka. 

P�i postupu do vyšší sout� �e se vedení klubu sna�ilo zachovat kádr, který ten to postup 
„vykopal“, a v rámci mo�ností klub posílit do p �íští mnohem náro� n� jší sezóny. 

Vstup do nové sezóny byl rozpa� itý. Prohráli jsme na p� d�  �eranovic, kde jsme dostali 
po�ádnou lekci 10 : 1. 

Další utkání hrané 
na domácí p� d�  jsme naopak 
zvládli na výte� nou vít� z-
stvím nad Holešovem B 5 : 1, 
a tak zakon� ili krásný hodový 
víkend. 

V  sou� asnosti se fotba-
listé St�ílek po 9. kole dr�í 
na p�íjemném 6. míst�  se 
ziskem 15 bod� . 

S  ohledem na úzký kádr 
a � etná zran� ní, je umíst� ní 
nad o� ekávání a také po-
zvánkou pro vás na naše 
utkání. 

Fotbalisté také letos po�ádali ho-
dovou zábavu. Tímto bych cht� l za 
celý klub pod� kovat všem, které ne-
odradilo nep�íznivém po� así a zába-
vy se zú� astnili. Také doufám, �e 
vám v t� chto kon� inách neznámá 
skupina GRIF 05 ud� lala radost.  

Hody ale pro fotbalisty skon� ily 
a� v ned � li ve� er po ji� zmín � ném 
utkání dru�stva mu� �  (St�ílky – Ho-
lešov B 5:1). 

P�edzápas sehráli v  poslední 
dob�  velmi úsp� šní bývalí hrá� i St� í-
lek.Ti si pozvali velmi silný tým Po-
� enic, který po vyrovnaném utkání 
porazili v pom� ru 3 : 2. 

Na záv� r mi ješt�  jednou dovolte pod� kovat všem za hojnou ú� ast na hodové zábav�  
a za podporu p�i utkáních našeho klubu. 

 
Dlouholetý a sou 	 asný 	 len našeho výboru pan Alois Cvek se v zá � í 2011 do�il 

významného jubilea 80 let. Vedení klubu a p � íznivci fotbalu mu p � ejí všechno nejlep-
ší, hlavn �  hodn �  zdraví . 

Stanislav Gejdoš, ml. 

 

Aktuální fotka bývalých hrá��  

Foto vít� zný pohár 
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D� TSKÉ H� IŠT�  
 
V minulém volebním období zastupitelstvo obce  zahájilo p�ípravy na vybudování d� t-

ského h�išt�  v areálu mate�ské školy. Byla podána �ádost do programu ROP NUTS II 
St�ední Morava prost�ednictvím firmy Grant Advisor z Brna. P�es velké úsilí všech zú� ast-
n� ných se akce nepoda�ila realizovat, p�edevším z d� vodu, �e �ádost byla vy �ízena nega-
tivn� . 

Dne 20. prosince 2010  zve�ejnilo Ministerstvo 
pro místní rozvoj výzvu k p�edkládání �ádostí 
o poskytnutí dotace na rok 2011 z podprogramu 
Podpora obnovy a rozvoje venkova, dota� ní titul � . 2, 
který podporuje akce s výstupy slou�ícími p �evá�n �  
d� tem a mláde�i, na jejich� výb � ru a realizaci se d� ti 
a mláde� prokazateln �  podílely, a které jsou zam� -
�ené m. j. na rekonstrukci nebo vybudování za�ízení 
pro volno� asové aktivity. Zastupitelstvo obce na ve-
�ejném zasedání schválilo podání �ádosti a tato byla  
posléze vy�ízena ve prosp� ch obce. Celkové náklady 

akce uvedené v �ádosti � inily 570 000 K�  a z této � ástky byla Ministerstvem pro místní 
rozvoj poskytnuta dotace ve výši 399 000 K� . 

Do prostoru h�išt�  byla umíst� na klouza� ka 
s lezeckou st� nou, vlá� ek, pru�inové houpadlo, 
stono�ka, lanová pyramida, balan � ní lávka a 
kreslící tabule. Pro pohodlí návšt� vník�  a zajiš-
t� ní po�ádku je p�ipraveno 6 lavi� ek a 4 odpad-
kové koše. Sou� ástí h�išt�  je rovn� � nový d �ev� -
ný altán nad pískovišt� m, který byl vybudován 
svépomoci. Svépomoci byla rovn� � provedena  
rekonstrukce chodníku, která spo� ívala p�ede-
vším v polo�ení zámkové dla�by v � etn�  nových 
obrubník� .  

Provozní doba h�išt�  pro ve�ejnost je 
od dubna do �íjna, a to ve všední dny od 14.00 
do 19.00 hodin, ve dnech pracovního klidu a 
svátcích od 9.00 do 19.00 hodin. Herní prvky 
jsou ur� eny pro d� ti od 3 do 12 let, d� ti do 6 let 
pouze v doprovodu dosp� lé osoby. Mimo pro-
vozní dobu je vstup na h�išt�  zakázán. 
V prostoru d� tského h�išt�  je zákaz kou�ení, 
po�ívání alkoholických nápoj �  a vpoušt� ní ps� , 
ko� ek a dalších zví�at. 

V�� ím, �e nové h �išt�  p�inese radost zejmé-
na d� tem. Zárove�  bych cht� l poprosit u�ivate-
le, aby udr�ovali na h �išti po�ádek, úmysln�  ne-

poškozovali a ni� ili za�ízení a za�ízení d� tského h�išt�  nevyu�ívali nad rámec b � �ného 
vyu�ívání. Cht � l bych rovn� � pod � kovat Ministerstvu pro místní rozvoj za poskytnutou do-
taci a pracovník� m obecního ú�adu p. Pracha�ovi, Pluha�ovi a Hude� kovi za úsilí a snahu 
p�i realizování této akce. 

Vyslovujeme pod� kování firm�  D�evo St�ílky s. r. o. za sponzorský dar – smrkovou ku-
latinu na zast�ešení pískovišt� , panu Kone� nému a Mozgovi za zap� j� ení protahova� ky a 
dlaba� ky. 

Milan Endlicher, starosta 
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BESEDA S PhDr. BLANKOU KARLSSON 
 
�ivot je plný p �ekvapení a setkání se zajímavými lidmi. Jednou z nich je ur� it�  i paní 

Blanka Karlsson. Je p� vodem � eška, mimo jiné velmi hrdá na sv� j p� vod, která se pro-
vdala za Švédského ob� ana. Do � eské republiky se stále ráda a � asto vrací. Její synové 
mluví velmi dob�e � esky i švédsky. V� nují se hudb�  a jsou opravdu velmi dob�í hudebníci.  

Jak se v� bec tato pozoruhodná paní dostala do St�ílek? Má na tom zásluhu paní Sk�ít-
ková, která se s ní setkala ve Vídni. Velmi ji zaujala jako osobnost a pozvala ji 
i s man�elem  do St �ílek. Zorganizovala 6. 10. 2011 setkání st�íleckých ob� an�  s ní, spo-
jené s besedou a posezením v p�íjemném prost�edí „Vinárny pod vrbú“ pana Jana Šušlíka.  

Paní Blanka Karlsson velmi poutav�  vypráv� la o svém �ivot � , o své práci, která je spo-
jená s dílem a pobytem našeho velikána Jana Ámose Komenského ve Švédsku. Všechny 
zaujala svým objevem rukopisu Jana Ámose Komenského, jeho� pravost musela tvrd �  
obhajovat. O všem napsala knihu pod názvem  Finspongský rukopis Jana Ámose Komen-
ského, kterou i naší škole v� novala.Také další velikán Bed�ich Smetana a jeho pobyt 
ve Švédsku pro ni nebyl tajemstvím, i po n� m úsp� šn�  pátrala a d� le�ité v � ci zaznamena-
la. Za svou práci, p�edevším v oblasti J. A. Komenského byla ocen� na v � R i ve Švédsku. 
Do besedy se také zapojil i její man�el, který hovo �il o �ivot �  ve Švédsku a také podobn� , 
jako jeho man�elka odpovídal na naše otázky.  

Paní Karlsson však jen 
nepracuje. Ve svém volném 
� ase se v� nuje historickému 
šermu a  je s podivem, jak 
taková drobná �ena  se ohání 
t� �kým st �edov� kým me� em. 
Nezapomíná ani na své „slo-
vácké ko�eny“. Zú� ast� ovala 
se i se syny  r� zných lidových 
slavností v krojích pocházejí-
cích z Nivnice, které pod� di-
la. Prost�  si �ekn� me, je to 
� lov� k, který nezná nudu, ší�í 
kolem sebe optimismus, chu�  
do �ivota a touhu po poznání. 
My jen m� �eme �íci: „Díky 
za krásný ve� er a nezapo-
menutelný pro�itek“.  

Paní Karlsson i jejímu man�elovi p �ejeme hodn�  zdraví a sil a doufáme, �e se s nimi 
ješt�  ve St�ílkách n� kdy setkáme. 

 
                                                              Mgr. Ludmila Ludvová 
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